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Faciliteitengemeenten Vlaamse Rand  -  Ondersteuning door de Vlaamse overheid

De zes faciliteitengemeenten in de Vlaamse Rand rond het Brusselse Hoofdstedelijke 
Gewest kennen al decennialang een statuut dat afwijkt van het merendeel van de andere 
gemeenten in het Vlaamse Gewest. Hoewel deze gemeenten onverkort tot het 
Nederlandse taalgebied behoren, hebben Franstaligen er het wettelijk recht op 
taalfaciliteiten indien ze dit uitdrukkelijk aanvragen. Daarnaast worden de schepenen en 
OCMW-raadsleden er op basis van de Belgische Pacificatiewet van 1988 rechtstreeks 
verkozen. Recente cijfers over het aantal personen dat er hun aanslagbiljet in het 
Nederlands ontvangt en het aantal kinderen dat er thuis Nederlands spreekt, tonen aan 
dat de demografische samenstelling van deze gemeenten steeds internationaler wordt. 
Hoewel deze internationalisering zich in de hele Vlaamse Rand laat voelen, tonen 
onderzoeken van de laatste decennia steevast aan dat de situatie in de 
faciliteitengemeenten bijzondere aandacht verdient.

In de praktijk blijkt het er voor Nederlandstalige mandatarissen echter niet 
vanzelfsprekend om een beleid te voeren dat gericht is op het ondersteunen en 
versterken van het Nederlandstalig karakter van deze gemeenten. Naast de toenemende 
internationalisering zijn er ook zuiver politieke factoren die hun werking bemoeilijken. 
Daarom neemt de Vlaamse overheid tal van maatregelen die hen en de lokale Vlaamse 
gemeenschap moeten helpen dit te verwezenlijken. Zo werd de vzw ‘de Rand’ decretaal 
in staat gesteld om door middel van subsidies een lokaal jeugd-, sport- en cultuurbeleid 
te ontwikkelen in de zes faciliteitengemeenten indien deze gemeenten hiertoe zelf geen 
initiatief nemen.

1. In welke gemeenten voert vzw ‘de Rand’ plaatsvervangende opdrachten uit voor 
sport, jeugd en cultuur? Kan de minister de budgetten meedelen die hier jaarlijks per 
gemeente voor werden geïnvesteerd door de vzw sinds 2014?

2. Hoeveel keer kwam de Conferentie voor Vlaamse mandatarissen samen sinds 2015? 
Welke onderwerpen werden er besproken? Werden er door de mandatarissen uit de 
zes faciliteitengemeenten problemen gesignaleerd aan de Vlaamse Regering? Zo ja, 
welke problemen waren dit?

3. Bestaan er, naast de Conferentie voor Vlaamse mandatarissen en het platform van 
gemeenten uit de Vlaamse Rand, nog andere manieren waarop de mandatarissen uit 
de faciliteitengemeenten bijgestaan worden in hun opdracht?
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1. Vzw ‘de Rand’ is eind 1996 decretaal opgericht om in de zes faciliteitengemeenten 
onder meer een plaatsvervangende rol te spelen om een lokaal cultuurbeleid in die 
gemeenten te voeren, langs de gemeenschapscentra. De middelen daarvoor zijn 
opgenomen in de dotatie die de Vlaamse overheid jaarlijks aan vzw ‘de Rand’ geeft, 
en waarmee ze ook de andere opdrachten financiert. 
De afschaffing van de sectorale decreten voor sport, jeugd en cultuur en de 
overheveling van de bijhorende middelen naar het Gemeentefonds is niet 
doorgevoerd voor de ‘Zes’, om begrijpelijke redenen. Deze middelen zijn immers niet 
langer geoormerkt en het gevaar was niet denkbeeldig dat die niet voor de daartoe 
bestemde doelen zouden ingezet worden. Vandaar dat de sectorale decreten voor de 
‘Zes’ behouden zijn, met dien verstande dat ook vzw ‘de Rand’ decretaal de 
bijkomende opdracht gekregen heeft om voor die gemeenten die geen beleidsplan 
indienen, zelf op te treden, een beleidsplan in te dienen en uit te voeren. 
In dat kader voert vzw ‘de Rand’, naast zijn algemene eerstelijnsopdracht inzake 
cultuur in de ‘Zes’, plaatsvervangende opdrachten uit in 

- Wemmel voor jeugd tot eind 2016 (vanaf 2017 organiseert Wemmel zelf 
het jeugdbeleid);

- Kraainem voor sport en jeugd;
- Linkebeek voor sport en jeugd;
- Drogenbos voor jeugd;
- Wezembeek-Oppem voor sport en jeugd.

Voor deze opdrachten is een beleidsplan opgemaakt en goedgekeurd dat 
gefinancierd wordt met volgende werkingsmiddelen (geen personeelskost 
opgenomen: die wordt gefinancierd vanuit de algemene dotatie): 

 Drogenbos Linkebeek Kraainem Wemmel
Wezembeek-

Oppem TOTAAL
2014       
jeugd € 11.498,02 € 11.282,19 € 32.246,54 € 33.928,45 € 34 077,29 € 123.032,49 
sport N.v.t. € 8.045,11 € 23.500,61  N.v.t. € 21.979,08 €  53 524,80 
2015       
jeugd € 10.405,00 € 9.830,00 € 28.625,00 € 30.490,00 € 29.650,00 € 109 000,00 
sport N.v.t. € 8.715,76 € 23.452,58 N.v.t. € 23.274,43 € 55 442,77 
2016       
jeugd € 10.405,00 € 9.830,00 € 28.625,00 € 30.490,00 € 29 650,00 € 109 000,00 
sport N.v.t. € 9.222,39 € 18.675,19  N.v.t. € 24 967,32 € 52 864,90 

Volledigheidshalve voeg ik hieraan toe dat vzw ‘de Rand’ nu ook privaatrechtelijke 
bibliotheekwerkingen in Drogenbos en Kraainem financiert. De Vlaamse overheid 
subsidieerde die vroeger. Het gaat om een totaal jaarlijks budget van 72.900 euro.

2. In 2015 kwam de Conferentie van Vlaamse mandatarissen twee keer samen: op 9 
juni en op 19 oktober. Op de agenda stonden onder andere de beleidsnota Vlaamse 
Rand, de geplande integratie van het OCMW in de gemeente voor Vlaamse 



gemeenten, de hervorming van de subsidieregeling voor lokale besturen, de 
Taskforce onderwijs, de burgemeesterskwestie in Linkebeek en een intergemeentelijk 
integratieproject.  

In 2016 kwam de Conferentie drie keer samen: op 1 maart, 31 mei en 17 oktober. 
Op de agenda stonden onder andere de Taskforce onderwijs, het lokale jeugd- en 
sportbeleid, het taalgebruik bij samenwerkingsprojecten tussen vzw ‘de Rand’ en de 
faciliteitengemeenten, de burgemeesterskwestie in Linkebeek en 
Vlabinvest/Vlabzorginvest. 

Problemen die gesignaleerd werden, waren onder andere het feit dat het 
overlegcomité tussen OCMW en gemeente is afgeschaft, en dat er nu geen formeel 
forum meer is. In de ‘Zes’ zit de OCMW-voorzitter niet zoals elders in het college van 
burgemeester en schepenen.

Een ander probleem betrof de capaciteitsmonitor onderwijs. In de 
faciliteitengemeenten worden voor de bepaling van de capaciteitsnoden het 
Nederlandstalig en het Franstalig onderwijs samen genomen. Dit kan zorgen voor een 
besluitvorming die nadelig is voor het Nederlandstalig onderwijs. De Conferentie 
adviseerde dan ook om bij een volgende capaciteitsmonitor bij de ranking een 
splitsing te maken tussen het Nederlandstalig en Franstalig basisonderwijs in de 
faciliteitengemeenten. Ook spelen de gemeentebesturen informatie dikwijls niet of 
niet voldoende tijdig door naar de Vlaamse mandatarissen. De Conferentie adviseerde 
dan ook om bij de opmaak van de volgende monitor ook de Vlaamse mandatarissen 
te informeren.

3. Door de Conferentie van Vlaamse mandatarissen houden we de vinger aan de pols 
van wat er in die gemeenten reilt en zeilt. De bijeenkomsten van deze conferentie 
vinden steeds plaats op het kabinet van de minister, bevoegd voor de Vlaamse Rand. 
Hij woont die in de mate van het mogelijke bij. Ook de betrokken Vlaamse 
administraties nemen deel. Vzw ‘de Rand’ verzorgt het secretariaat. 

Het Platform van gemeenten in de Vlaamse Rand wil vooral een politiek forum van 
gemeenten uit de brede regio zijn om ervaring en kennis te delen op het vlak van de 
specifieke uitdagingen van de regio. De provincie Vlaams-Brabant is hier 
initiatiefnemer van. In het platform zit een vertegenwoordiging van de Conferentie 
van Vlaamse mandatarissen. 

Er zijn geen andere structurele overlegorganen. 


